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§ 1
Val av justerare och dag för justering 

Beslut 
Vice ordförande Anders Göransson (S) utses att jämte ordförande 
Christoffer Järkeborn (M) justera protokollet den 25 februari 2020.
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§ 2
Fastställande av dagordning 

Beslut 
Dagordningen fastställs.
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§ 3
Borttagen på grund av sekretess 
SÖD 2020/127
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§ 4
Borttagen på grund av sekretess 
SÖD 2020/128
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§ 5
Borttagen på grund av sekretess 
SÖD 2020/76
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§ 6
Anmälan av protokoll från sociala delegationen 

Beslut 
Anmälningarna godkänns.

Sammanfattning av ärendet 
Protokoll från sociala delegationens sammanträden den 4 februari 
och den 18 februari 2020 anmäls.
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§ 7
Information från förvaltningen 

Beslut 
1. Informationen läggs till handlingarna.
2. Stadsdelsnämnden beslutar att ersättning för förlorad 

arbetsinkomst utgår till ledamöter och ersättare som deltar 
vid av förvaltningen arrangerade studiebesök och ansöker 
om sådan ersättning.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsdirektören redogör för planerade studiebesök för nämnden.
 
Ordförande föreslår att ersättning för förlorad arbetsinkomst ska 
utgå till de ledamöter och ersättare som deltar vid studiebesöken 
och ansöker om sådan ersättning, vilket nämnden ställer sig bakom.
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§ 8
Allmänhetens frågestund 
Den öppna frågestunden inleds klockan 18.00.

Förslagsställare till inkommet medborgarförslag om förändring av 
trafiksituationen i och kring Pålsundspark (SÖD 2020/104), ärende 
11 på dagordningen, presenterar sitt förslag.

Förslagsställare till medborgarförslag om katter på äldreboenden 
(SÖD 2019/1438), ärende 14 på dagordningen, redogör för sitt 
förslag och bemöter förvaltningens tjänsteutlåtande.

Frågestunden avslutas klockan 18.30.
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§ 9
Bokslut och verksamhetsberättelse 2019 för Södermalms 
stadsdelsnämnd 
SÖD 2019/1382

Beslut 
1. Nämnden godkänner bokslut och verksamhetsberättelse för 

år 2019.
2. Nämnden begär ombudgetering om 8,0 mnkr för det större 

investeringsprojektet för nyanläggning av parkyta i kvarteret 
Rosendal mindre som erhölls i samband med 
verksamhetsplanen år 2019.

3. Nämnden begär ombudgetering om 1,1 mnkr för det större 
investeringsprojektet för parkyta på Reimersholme som 
erhölls i samband med verksamhetsplanen år 2019.

4. Nämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen och 
stadens revisorer.

5. Beslutet förklaras omedelbart justerat.
 

Reservationer
Anders Göransson (S), Britten Lagerkvist Tranströmer (S), Magnus 
Nilsson (S) och Elis Wibacke (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag (bilaga).

Christina Wallmark (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag (bilaga).
 

Särskilt uttalande
Christoffer Järkeborn m.fl. (M), Anne-Lie Elfvén (L), Anna-Klara 
Müntzing (MP) och Lars Rottem Krangnes (C) lämnar ett särskilt 
uttalande från majoriteten (bilaga).

Förslag till beslut
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag.

Anders Göransson m.fl. (S) och Elis Wibacke (V) lämnar ett 
gemensamt tilläggsförslag (bilaga) och föreslår att nämnden bifaller 
det.

Christina Wallmark (SD) lämnar ett tilläggsförslag (bilaga) och 
föreslår att nämnden bifaller det.

Ordföranden yrkar avslag till tilläggsförslagen från 

Sida 12 (52)



Södermalms stadsdelsnämnd Protokoll nr 3/2020

2020-02-20

Socialdemokraterna och Vänsterpartiet respektive 
Sverigedemokraterna.
 

Beslutsgång
Ordföranden förklarar att han avser att först ställa förvaltningens 
förslag under proposition och därefter behandla tilläggsförslagen 
vart och ett för sig. Nämnden godkänner den beslutsgången.

Ordföranden konstaterar att vad gäller förvaltningens förslag till 
beslut finns det enbart ett bifallsyrkande. Ordföranden finner 
därmed att nämnden beslutar i enlighet med förvaltningens förslag.

Ordföranden ställer därefter avslag till Socialdemokraternas och 
Vänsterpartiets tilläggsförslag mot bifall till detsamma, och finner 
att nämnden avslår tilläggsförslaget.

Ordföranden ställer därefter avslag till Sverigedemokraternas 
tilläggsförslag mot bifall till detsamma, och finner att nämnden 
avslår tilläggsförslaget.

Slutligen finner ordföranden att beslutet justeras omedelbart.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2019/1382-2 Bokslut och verksamhetsberättelse 2019 

för Södermalms stadsdelsnämnd
 SÖD 2019/1382-2.1 Bilaga 01 SLK-bilagor
 SÖD 2019/1382-2.2 Bilaga 02 Uppfoljning av intern kontroll
 SÖD 2019/1382-2.3 Bilaga 03 Kvalitetsredovisning förskola
 SÖD 2019/1382-2.4 Bilaga 04 Slutrapport och uppföljning 

klimat
 SÖD 2019/1382-2.5 Bilaga 05 Rapport VB 

Verksamhetsuppföljningar FH egen regi LSS 2019
 SÖD 2019/1382-2.6 Bilaga 06 Rapport 

verksamhetsuppföljning Maria ungdomsklubb 2019
 SÖD 2019/1382-2.7 Bilaga 07 Verksamhetsuppföljningar 

äldreomsorg med biståndsbeslut april - december 2019 
 SÖD 2019/1382-2.8 Bilaga 08 Verksamhetsuppföljningar 

äldreomsorg utan biståndsbeslut 2019
 SÖD 2019/1382-2.9 Bilaga 09 Rapport 

Verksamhetsuppföljning Kreativt center 2019
 SÖD 2019/1382-2.10 Bilaga 10 årsuppföljning av lex Sarah
 SÖD 2019/1382-2.11 Bilaga 11 Uppföljning 

trygghetsinvesteringar
 SÖD 2019/1382-2.12 Bilaga 12 Medborgarförslag 

sammanställning
 SÖD 2019/1382-2.13 Bilaga 13 Rapport sammanfattning 

tillgänglighetsinventering 2019
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 SÖD 2019/1382-2.15 Bilaga 15 Rapport personligt ombud 
och Peer support

 SÖD 2019/1382-2.16 Bilaga 16 Bokslutsbilagor
 SÖD 2019/1382-2.17 Bilaga 17 Nyckeltalsbilaga
 SÖD 2019/1382-2.18 Bilaga 14 Rapport 

statistiksammanställning mottagning barn och ungdom, VB 
2019
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§ 10
Upphandling av byggledare/konsulttjänster 
SÖD 2020/58

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden beslutar att delta i en för Kungsholmen, 

Norrmalm, Södermalm och Östermalm gemensam 
upphandling av konsulttjänster för byggledning enligt detta 
tjänsteutlåtande.

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören för 
Södermalm att fatta nödvändiga beslut för upphandlingen, 
att teckna avtal med utsedd konsult samt besluta i övriga 
frågor som rör avtalet under avtalsperioden.

3. Beslutet justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Det nu gällande ramavtalet med gemensam konsult för byggledning 
av parkinvesteringsprojekt inom stadsdelarna Kungsholmen, 
Norrmalm, Södermalm och Östermalm löper ut 2020-04-30. 
Stadsdelsförvaltningarna planerar en gemensam upphandling av 
konsulttjänsten för byggledning. Beräknat värde för avtalet med de 
fyra ingående nämnderna uppskattas till totalt 10 mnkr över 
avtalsperioden (2+1+1 år).

Upphandlingen föreslås att administreras av Södermalms 
stadsdelsförvaltning. Övriga stadsdelsnämnder lämnar delegation 
till Södermalms stadsdelsdirektör att teckna avtal och fatta beslut 
kring avtalet. Avtal planeras att tecknas i maj 2020 och ska börja 
gälla omgående.

Förslag till beslut
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens.
 

Beslutsgång
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag samt att beslutet justeras omedelbart.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2020/58-1 Tjänsteutlåtande Upphandling av 

byggledare/konsulttjänster
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§ 11
Inkomna medborgarförslag 8 - 31 januari 2020 
Beslut om hantering
SÖD 2020/77

Beslut 
1. Medborgarförslag om loppmarknad för gågatorna runt 

Mariatorget (SÖD 2020/33) överlämnas till trafiknämnden.
 

2. Medborgarförslag om att bredda trottoarer och plantera träd 
på Tjurbergsgatan (SÖD 2020/74) överlämnas till 
trafiknämnden.
 

3. Medborgarförslag om förändring av trafiksituationen i och 
kring Pålsundspark (SÖD 2020/104) lämnas till 
förvaltningen för beredning.
 

4. Medborgarförslag om att bygga en soltrappa vid 
Masthamnen (SÖD 2020/118) överlämnas till Stockholms 
Hamn AB.

Sammanfattning av ärendet 
Under perioden 8 januari – 31 januari 2020 har fyra 
medborgarförslag lämnats in till Södermalms stadsdelsnämnd. 
Nämnden beslutar om förslagen ska beredas av förvaltningen eller 
hanteras på annat sätt, utifrån förslag från förvaltningen.

Förslag till beslut
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens.
 

Beslutsgång
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2020/77-1 Tjänsteutlåtande Inkomna medborgarförslag 

7 - 31 januari 2020
 SÖD 2020/77-1.1 Medborgarförslag SÖD 2020_33
 SÖD 2020/77-1.2 Medborgarförslag SÖD 2020_74
 SÖD 2020/77-1.3 Medborgarförslag SÖD 2020_104
 SÖD 2020/77-1.4 Medborgarförslag SÖD 2020_118
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§ 12
Medborgarförslag om småhundsrastplats nära Södra 
station 
Svar på medborgarförslag
SÖD 2019/1312

Beslut 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget.

Sammanfattning av ärendet 
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag om att 
anlägga en småhundsrastplats nära Stockholms södra station.

Under 2020 planerar förvaltningen att inrätta en hundrastgård i 
kvarteret Skjutsgossen, precis norr om Wollmar Yxkullsgatan. Från 
utgången till Stockholms södra station vid Rosenlundsgatan blir 
promenadavståndet till denna hundrastgård cirka 380 meter. Under 
året kommer också arbetena med att anlägga Fatbursparkens norra 
del att påbörjas. I dessa arbeten ingår att göra den befintliga 
hundrastgården i Fatbursparken större. Från Södra stations utgång 
vid Swedenborgsgatan är avståndet till denna hundrastgård cirka 
350 meter.

Förvaltningen kommer att följa upp behovet av ytterligare en 
hundrastgård i området efter att de två ovanstående 
hundrastgårdarna inrättats.

Förslag till beslut
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens.
 

Beslutsgång
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2019/1312-4 Tjänsteutlåtande Medborgarförslag om 

småhundsrastplatser nära Södra station
 SÖD 2019/1312-4.1 Bilaga Medborgarförslaget
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§ 13
Medborgarförslag om fler badbryggor längs Årstaviken. 
Svar på medborgarförslag
SÖD 2019/1406

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget.
 

Särskilt uttalande
Christoffer Järkeborn m.fl. (M), Anne-Lie Elfvén (L), Anna-Klara 
Müntzing (MP) och Lars Rottem Krangnes (C) lämnar ett särskilt 
uttalande från majoriteten (bilaga).

Sammanfattning av ärendet 
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag om att 
anlägga fler badbryggor längs Årstaviken.

Södermalms stadsdelsförvaltning uppskattar medborgarförslaget 
som innebär att medborgarnas tillgång till vattnet längs med 
stadsdelsområdets stränder utvecklas.

Förvaltningen har i tidigare ärenden till stadsdelsnämnden beskrivit 
möjligheten att tillföra stadsdelsområdet fler strandbad. Med 
hänvisning till att den övervägande delen av stadsdelsområdets 
strandlinjer och kajer är definierade som hamnområde, där det råder 
badförbud har förvaltningen bedömt att det under rådande 
förhållanden saknas förutsättningar att anlägga nya strandbad inom 
stadsdelsområdet. Driften av strandbad är dessutom förenat med 
betydande kostnader då bland annat löpande vattenprovtagningar 
måste tas och botten inspekteras av dykare.

Vad gäller bryggor som inte är avsedda för bad, finns det längs med 
stadsdelsområdets stränder ett antal så kallade solbryggor som 
erbjuder medborgarna tillgång till vattnet. Solbryggorna är inte 
anordnade för bad utan ska kunna användas för bland annat vila, 
picknick eller annan rekreation. För att säkerställa att befintliga 
solbryggor bibehålls i funktionsdugligt skick anges i 
stadsdelsnämndens verksamhetsplan för år 2020 att ett 
projekteringsarbete för kommande renovering av solbryggorna 
inleds under året. I samband med detta ska förvaltningen även 
undersöka möjligheten att anpassa solbryggorna så att de kan 
angöras med exempelvis paddelboards. Förvaltningen kommer även 
på sikt att se över möjligheten att tillskapa fler attraktiva solbryggor 
längs stadsdelsområdets stränder, exempelvis genom att förse 
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befintliga betongbryggor med trätrall vilket bland annat 
genomfördes på västra Reimersholme under år 2019.

Förslag till beslut
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens.
 

Beslutsgång
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2019/1406-5 Tjänsteutlåtande gällande 

medborgarförslag om fler badbryggor längs Årstaviken
 SÖD 2019/1406-5.1 Bilaga Medborgarförslaget
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§ 14
Medborgarförslag om katter på äldreboenden 
Svar på medborgarförslag
SÖD 2019/1438

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget.
2. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att vidare 

utreda frågan om katt på äldreboende.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsförvaltningen har fått ett medborgarförslag om husdjur, 
särskilt katt, på äldreboenden. I medborgarförslaget önskar 
förslagsställaren att de som söker särskilt boende på Södermalms 
äldreboende ska kunna få välja att bo på en avdelning med husdjur 
eller på en avdelning utan husdjur. Förvaltningen uppskattar 
medborgarförslaget och delar förslagsställarens syn att husdjur kan 
tillföra något positivt, som trivsel och lugn, till äldre som bor på 
vård- och omsorgsboende. Förvaltningen ansvarar för driften av 
fyra vård- och omsorgsboenden och ett servicehus. På servicehuset 
är det idag en boende som har katt. På förvaltningens vård- och 
omsorgsboende finns det inga husdjur. Förvaltningen ser i dagsläget 
inte att det finns möjlighet att ha speciella avdelningar för husdjur 
på de vård- och omsorgsboende som förvaltningen driver utan 
hänvisar till de boende som finns inom ramen för stadens 
valfrihetssystem som tar emot husdjur. För att ta vara på de positiva 
effekter som husdjur har på många människor har förvaltningen, 
sedan tio år tillbaka, två terapihundar som arbetar tillsammans med 
sin förare, som är arbetsterapeut.

Förslag till beslut
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt majoritetens 
förslag (bilaga).
 

Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
majoritetens som samtliga partier ställer sig bakom. Ordföranden 
finner att nämnden beslutar i enlighet med förslaget.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2019/1438-5 Tjänsteutlåtande Medborgarförslag om 

katter på äldreboende
 SÖD 2019/1438-5.1 Bilaga Medborgarförslaget
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§ 15
Remiss av motion om ökat stöd till anhöriga drabbade av 
dödsskjutningar i Stockholm 
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2019/1042
SÖD 2019/1257

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen.
2. Beslutet justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsnämnden har på remiss från kommunstyrelsen fått en 
motion gällande ökat stöd till anhöriga drabbade av 
dödsskjutningar. I motionen lyfts problematiken med 
dödsskjutningar i Stockholm och att det behövs ökat stöd till 
anhöriga som drabbats av dödsskjutningar eller anhöriga till 
personer som har en kriminell livsstil.

Socialnämnden har fått uppdraget att tillsammans med 
stadsdelsnämnderna utreda hur anhörigstödet till anhöriga drabbade 
av skjutningar och dödligt våld kan förbättras och se över hur 
samordningen av stödet med Region Stockholm och 
Polismyndigheten ska stärkas. Förvaltningens uppfattning är att 
skribenternas förslag om ökat stöd till målgruppen därmed är under 
utredning.

Förslag till beslut
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens.
 

Beslutsgång
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag samt att beslutet justeras omedelbart.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2019/1257-2 Tjänsteutlåtande Remiss av Motion om 

ökat stöd till anhöriga drabbade av dödsskjutningar i 
Stockholm

 SÖD 2019/1257-1.1 Motion om ökat stöd till anhöriga 
drabbade av dödsskjutningar i Stockholm
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§ 16
Remiss av motion om öronmärkning av markanvisningar 
till byggaktörer som bygger bostäder med överkomliga 
hyror 
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2019/1313
SÖD 2019/1344

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar stadsdelsförvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen.
2. Beslutet justeras omedelbart.

 

Reservationer
Elis Wibacke (V) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
förslag (bilaga).

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsnämnden har av kommunstyrelsen fått en motion av Clara 
Lindblom (V) på remiss om öronmärkning av markanvisningar till 
byggaktörer som bygger bostäder med överkomliga hyror. I 
motionen framförs att Stockholms stad bör bli bättre på att skapa 
incitament för byggaktörer att vilja bygga hyresrätter med relativt 
sett lägre hyror än dagens nyproduktionshyror. Motionären föreslår 
att kommunfullmäktige ska ge exploateringsnämnden i uppdrag att 
utreda hur markanvisningar kan öronmärkas för byggaktörer som 
uppför hyresbostäder och bostäder för studenter enligt motionens 
intentioner.

Stadsdelsförvaltningen är inte involverad i 
markanvisningsprocessen och har heller inte kompetens inom det 
aktuella området. Förvaltningen är däremot allmänt positiv till 
förslag som leder till bättre tillgång till bostäder och bostäder med 
lägre hyror för låginkomstgrupper. Förvaltningen vill också påtala 
att det i stadens markanvisningspolicy framhålls att fler bostäder 
ska byggas till en rimlig kostnad för prioriterade grupper som unga, 
studenter och personer som står långt från bostadsmarknaden.

Förslag till beslut
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag.

Elis Wibacke (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 
Vänsterpartiets förslag (bilaga).
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Beslutsgång
Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag samt att beslutet justeras 
omedelbart.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2019/1344-2 Tjänsteutlåtande gällande remiss av 

motion om öronmärkning av markanvisningar till 
byggaktörer som bygger bostäder med överkomliga hyror

 SÖD 2019/1344-1.1 Motion om öronmärkning av 
markanvisningar till aktörer som bygger bostäder med 
överkomliga hyror
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§ 17
Remiss av Stockholms stads strategi 2019-2022 för att 
minska risken för att barn, unga och unga vuxna dras in i 
kriminalitet 
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2019/1507
SÖD 2019/1426

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen.
2. Beslutet justeras omedelbart.

 

Särskilt uttalande
Elis Wibacke (V) lämnar ett särskilt uttalande från Vänsterpartiet 
(bilaga).

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktige har i budget 2019 beslutat att socialnämnden i 
samarbete med kommunstyrelsen ska ta fram en strategi för hur 
staden kan minska risken för att barn, unga och unga vuxna dras in i 
kriminalitet. Det övergripande målet med strategin är att alla barn, 
unga och unga vuxna ska ges jämlika förutsättningar för en god 
framtid utan våld och kriminalitet. Strategin utgår från fyra 
övergripande prioriterade utgångspunkter som innefattar särskilt 
utpekade områden inom vilka vissa aktiviteter, arbetssätt och 
åtgärder ska äga rum på den lokala nivån.

Förvaltningen är i stort positiv till de prioriterade utgångspunkterna 
i strategin. Förvaltningen anser dock att strategin kan kompletteras 
inom vissa områden. Ett område som saknas är resonemang kring 
barn, unga och unga vuxna med neuropsykiatriska diagnoser och 
psykiskt ohälsa och hur staden kan arbeta förebyggande för att 
minska risken för kriminalitet inom den gruppen.

Systematisk samhandling är ett begrepp som återkommer i 
strategin. Förvaltningen anser att det saknas skrivningar kring 
samhandling med hälso- och sjukvården exempelvis första linjen, 
barn- och ungdomspsykiatrin, BUP, och habiliteringen.

Förslag till beslut
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens.
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Beslutsgång
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag samt att beslutet justeras omedelbart.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2019/1426-3 Tjänstutlåtande Strategi för att minska 

risken för att barn, unga och unga vuxna dras in i kriminalitet 
 SÖD 2019/1426-1.2 Bilaga - Stockholms stads strategi för 

att minska risken för att barn unga och unga vuxna dras in i 
kriminalitet
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§ 18
Remiss av Objekt- och anhöriganställningar inom 
ledsagar- och avlösarservice - En modell för att begränsa 
möjligheterna till att ha anhöriga som anställda. 
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2019/1280
SÖD 2019/1429

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen.
2. Beslutet justeras omedelbart.

 

Reservationer
Anders Göransson, Britten Lagerkvist Tranströmer och Magnus 
Nilsson, samtliga (S), reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
förslag (bilaga).
 

Särskilda uttalanden
Christoffer Järkeborn m.fl. (M), Anne-Lie Elfvén (L), Anna-Klara 
Müntzing (MP) och Lars Rottem Krangnes (C) lämnar ett särskilt 
uttalande från majoriteten (bilaga).

Elis Wibacke (V) lämnar ett särskilt uttalande från Vänsterpartiet 
(bilaga).

Sammanfattning av ärendet 
Socialförvaltningen har haft uppdraget att i samarbete med 
stadsdelsförvaltningarna ta fram en modell för att begränsa 
möjligheterna till anhörig- och objektanställningar inom ledsagar- 
och avlösarservice inom stöd och service till personer med 
funktionsnedsättning. En tidigare genomförd utredning visade 
brister gällande insyn, dokumentation, uppföljning och möjligheter 
att framföra klagomål i ärenden där anhöriga var anställda.

Den föreslagna modellen syftar till att kvalitetssäkra insatserna 
ledsagning/avlösning och förutsättningarna för att insatserna utförs 
på ett rättssäkert sätt. Brukarperspektivet beaktas genom att den 
enskildes synpunkter tydligare kan fångas upp och krav på 
kompetens i utförandet säkerställer att syftet med insatsen uppnås. 
Anställning av anhörig kan enligt modellen godkännas om det finns 
synnerliga skäl, vilka bedöms av berörd enhetschef.

Förvaltningens anser att det är positivt att möjligheten till 
anhöriganställningar begränsas. Det behöver tydliggöras i stadens 
riktlinjer hur bedömningarna ska ske om en anhörig behöver 
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anställas och vad som är synnerliga skäl. Begränsning av 
anhöriganställning/objektsanställning föreslås omfatta förälder, barn 
eller andra släktingar. Förvaltningen anser att begränsningen skulle 
kunna utvidgas till att omfatta även vänner till brukaren.

Förslag till beslut
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag.

Anders Göransson m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar enligt 
Socialdemokraternas förslag (bilaga).
 

Beslutsgång
Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag samt att beslutet justeras 
omedelbart.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2019/1429-3 Tjänsteutlåtande Objekts- och 

anhöriganställningar inom ledsagar- och abvlösarservice. En 
modell för att begränsa möjligheterna till att ha anhöriga som 
anställda.

 SÖD 2019/1429-1.2 Bilaga - Objekt- och 
anhöriganställningar inom ledsagar- och avlösarservice En 
modell för att begränsa möjligheterna till att ha anhöriga som 
anställda 
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§ 19
Remiss av departementspromemoria Bättre studiestöd 
till äldre 
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2019/1996
SÖD 2020/24

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen.
2. Beslutet justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Regeringskansliet har tagit fram ett förslag till åtgärder inom 
studiemedelssystemet för att främja omställning och 
vidareutbildning högre upp i åldrarna. I promemorian framgår bland 
annat att möjligheten att vidareutbilda sig eller omskola sig högre 
upp i åldrarna ska utökas. Det ska ges mer generösa villkor för detta 
inom studiemedelssystemet. Åldersgränsen för rätt till studiemedel 
föreslås höjas från 56 till 60 år och återbetalningstiden för studielån 
justeras med motsvarande tid.

Förvaltningen ser positivt på förslaget att förbättra möjligheterna för 
äldre att kunna studera. Förslaget om höjda åldersgränser för rätt till 
studiemedel och ändring av reglerna för återbetalning innebär att 
många fler ges möjlighet att studera och att fler kan ändra inriktning 
på och ställa om sitt arbetsliv. De grupper som står allra längst ifrån 
arbetsmarknaden saknar ofta grundskole- eller gymnasiekompetens.

Förslag till beslut
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens.
 

Beslutsgång
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag samt att beslutet justeras omedelbart.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2020/24-2 Tjänsteutlåtande Remiss av 

departementspromemoria Bättre studiestöd till äldre
 SÖD 2020/24-1.2 Departementspromemoria Bättre 

studiestöd till äldre
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§ 20
Remiss av departementspromemoria Språkplikt - 
Deltagande i grundutbildning i svenska för rätt till 
försörjningsstöd 
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2019/2004
SÖD 2020/32

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen.
2. Beslutet justeras omedelbart.

 

Särskilt uttalande
Anders Göransson m.fl. (S) lämnar ett särskilt uttalande från 
Socialdemokraterna (bilaga).

Sammanfattning av ärendet 
Socialdepartementet föreslår ett tillägg i socialtjänstlagen om att 
den enskilde vid behov ska delta i grundutbildning i svenska för att 
anses stå till arbetsmarknadens förfogande, en så kallad språkplikt. 
Syftet med tillägget om språkplikt är att tydliggöra hur viktigt det är 
för den enskilde att delta i språkutbildning för att därigenom 
förbättra möjligheten att få ett arbete och att etableras i Sverige.

Förvaltningen ser positivt på insatser som gynnar individers 
möjligheter att få arbete och bli självförsörjande. Kravet på den 
enskilde att vid behov delta i språkstudier kan underlätta 
möjligheten att etableras på arbetsmarknaden.

Förslag till beslut
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens.
 

Beslutsgång
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag samt att beslutet justeras omedelbart.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2020/32-2 Tjänsteutlåtande Remiss av 

departementspromemoria Språkplikt - Deltagande i 
grundutbildning

 SÖD 2020/32-1.1 Språkplikt - Deltagande i grundutbildning 
i svenska för rätt till försörjningsstöd
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§ 21
Anmälan av delegationsbeslut 
SÖD 2020/4

Beslut 
Anmälningarna godkänns.

Sammanfattning av ärendet 
Följande beslut fattade enligt delegation från stadsdelsnämnden 
anmäls vid sammanträdet:
 

 Kontorsremiss av förslag till handlingsplan för biologisk 
mångfald - svar på remiss från miljöförvaltningen (SÖD 
2019/1650)

 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i egen regi 
(SÖD 2020/13)

 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i enskild regi 
(SÖD 2020/14)
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§ 22
Anmälan av protokoll från pensionärsrådet 
SÖD 2020/5

Beslut 
Anmälan godkänns.

Sammanfattning av ärendet 
Protokoll från rådets sammanträde den 10 februari 2020 anmäls.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2020/5-3 Protokoll nr 2 pensionärsrådet 2020-02-10
 SÖD 2020/5-3.1 Bilaga Presentation avdelningen för 

äldreomsorg
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§ 23
Anmälan av protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 
SÖD 2020/7

Beslut 
Anmälan godkänns.

Sammanfattning av ärendet 
Protokoll från rådets sammanträde den 11 februari 2020 anmäls.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2020/7-3 Protokoll nr 2 rådet för funktionshinderfrågor 

2020-02-11
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§ 24
Anmälan av protokoll från förvaltningsgruppen 
SÖD 2020/15

Beslut 
Anmälan godkänns.

Sammanfattning av ärendet 
Protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde den 10 februari 
2020 anmäls.

Handlingar i ärendet
 SÖD 2020/15-3 Protokoll förvaltningsgruppen 10 februari 

2020
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§ 25
Övriga frågor 
 
Anders Göransson (S) upplyser om att parkplanen inte går att hitta 
på webben och att den bör göras mer tillgänglig.
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Bilaga § 9 – eget förslag (S) och (V) 

 

 

2020-02-20 

Ärende 9 

Verksamhetsberättelse med 

bokslut för år 2019 

 

Anders Göransson m.fl. S 

    Birgitta Sevefjord m.fl. V 

Förslag till beslut  

 

att  ge förvaltningen i uppdrag att sammanställa de åtgärder som 

vidtagits utifrån de tre senaste årens tillgänglighetsinventeringar och 

därefter återkomma till nämnden med en rapport. 

 

att ge förvaltningen i uppdrag att utveckla IT-miljön på Malmens 

gruppbostäder i enlighet med nämndens beslut 2018. 

 

Verksamhetsberättelsen skall dels behandla hur nämnden har uppfyllt de mål som 

satts upp i beslutet om verksamhetsplan för året, dels det ekonomiska utfallet, 

d.v.s. en utvärdering av den politik som alliansen bedrivit under 2019.  

 

Det är viktigt att konstatera att det är just målen för den grönblå politiken som 

skall utvärderas. Om vi hade styrt skulle delvis andra mål ha gällt. Vi skulle också 

ha tillfört ytterligare ekonomiska resurser, vilket skulle ha gett medborgarna på 

Södermalm en högre kvalitet på de tjänster och på den vård och omsorg som 

stadsdelsnämnden tillhandahåller. Med andra, högre ambitioner och mera pengar 

hade strävan efter ett Södermalm för alla kunnat fortsätta. 

 

Med det sagt så följer här några av saker som vi särskilt vill lyfta fram: 

 

Under flera år så har funktionsnedsatta och andra ungdomar, som haft feriejobb på 

Södermalm, genomfört olika typer av tillgänglighetsinventeringar. Det har varit 

viktiga insatser. Lika viktigt är det dock att de fel som upptäcks också avhjälps. 

Därför vill vi att förvaltningen återkommer med en sammanställning av vilka av 

de brister som upptäckts de tre senaste åren som också åtgärdats. 

 

I mars 2018 försäkrade en enig nämnd att wifi skulle erbjudas även i de enskilda 

lägenheterna och att kostnaden för detta skulle bakas in i hyran. Sedan dess har 

ingenting hänt. Det är hög tid att genomföra detta.  

 

Enligt verksamhetsberättelsen klarar vi målet 1.1. Stockholm är människor 

självförsörjande och vägen till arbete och svenskkunskaper är kort. Ser vi till de 

enskilda indikatorerna framträder en annan bild. Det är uppenbart att om vi påstås 

ha tagit oss över målet så är det med rejält darr på ribban. 
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Antalet tillhandahållna feriejobb har minskat från 1 232 2018 till 680 2019. Det är 

nästan en halvering. Antalet feriejobb för Söderungdomar minskar från 1 016 till 

651. Stockholmsjobben har minskat från 46 till 30. Antalet tillhandahållna 

praktikplatser har halverats. Det är en kollaps för arbetslinjen.    

 

Verksamheten för de nyanlända klarar målen men vi vill ändå se en ordentlig 

genomlysning verksamheten. Det är avgörande att den vässas ytterligare. 

 

Under förra mandatperioden var ett demokratiskt hållbart Stockholm ett av 

stadens inriktningsmål. Att utveckla den lokala demokratin var en viktig del av 

den rödgrönrosa politiken i stadsdelsnämnden. Av denna ambition återstår intet. 

Varken i verksamhetsplanerna för 2019 eller 2020 eller i verksamhetsberättelsen 

2019 finns en rad om demokratin. Det är ledsamt.  

 

Siffrorna vad gäller städning och trygghet i parkerna visar på en svag försämring. 

Vi ska vara försiktiga med att dra alltför långtgående slutsatser av detta men kan 

konstatera att effekterna av de grönblås ”rivstart” för snyggt och tryggt uteblivit.  

 

Vad gäller förskolan så faller vi en aning på de faktorer som bara handlar om 

”hårddata”: andelen förskollärare, antal barn per barngrupp och antal barn per 

anställd. Personalen och föräldrarnas uppskattning rör sig däremot i lite olika 

riktningar.  

 

Glädjande är att sjukfrånvaron tenderar att minska. Vi hoppas det fortsätter.  

 

Minskningen av antal vård- och omsorgsboende fortsätter. Det är en utveckling 

som vi kommer att följa noga.  
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Bilaga § 9 – eget förslag (SD) 
 

Södermalms stadsdelsnämnd  

2020-02-20 
Dnr. SÖD 2019/1382 

Ärende 9 
 

Christina Wallmark (SD) 
Ulf Wester (SD) 

 
 

 
Bokslut och verksamhetsberättelse  
2019 för Södermalms stadsdelsnämnd  
 
 
Förslag till beslut 
 
 

1. Att bifalla förvaltningens förslag till beslut 
 

2. Att ge i uppdrag till respektive förvaltning att svara på Sverigedemokraternas frågor 
som följer nedan 

 
 
För att få en bättre inblick i hur stadsdelens olika förvaltningar har blivit ålagda att prioritera 
i sina budgetar både för det gångna verksamhetsåret 2019 men även inför budgetåret 2020, 
önskar Sverigedemokraterna svar på följande frågor: 
 

1. Hur stor del av resultatet 2019/budgeten 2020 i respektive förvaltning följer av 
lagstiftade åtaganden? 
 

2. De utgifter som inte följer av lag, vilka är de och hur motiveras dessa? 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

     
2020-02-20 
 
Ärende 9 
 
Verksamhetsberättelse med 
bokslut för år 2019 

 
 
Christoffer Järkeborn, m.fl. M 
Anne-Lie Elfvén, L 
Anna-Klara Müntzing, MP 

   Lars Rottem Krangnes, C 
   Frida Bondesson, KD 

 
 

Särskilt uttalande  

 

Södermalms stadsdelsförvaltning har en välskött verksamhet. Det har stor betydelse för alla 
de som är beroende av insatser, men också de som arbetar i verksamheten och alla som bor, 
jobbar eller driver företag i stadsdelen. 

 

Fullmäktige har valt tre övergripande mål för stadens verksamhet och som all verksamhet 
som vi bedriver inom Södermalms stadsdelsnämnd ska arbete gentemot:  

- En modern storstad med möjligheter och valfrihet för alla  

- En hållbart växande och dynamisk storstad med hög tillväxt  

- En ekonomisk hållbar och innovativ storstad för framtiden  

 

På många områden inom den verksamhet som Södermalms stadsdelsförvaltning ansvarar för 
inom förskolan, äldreomsorgen, stöd och service till personer med funktionsnedsättning, 
stadsmiljöarbete, socialpsykiatri, individ- och familjeomsorg finns mycket som är 
välfungerande och engagemanget är stort och nya idéer får plats inom många olika delar av 
verksamheten. Det är väldigt glädjande.  När medarbetares och brukares erfarenhet och nya 
rön och metoder tas tillvara i utvecklingsarbetet utvecklas också verksamheten. Samtidigt 
ska grunduppdraget hela tiden fungera väl och ha en hög nivå.  Att ha med sig 
barnrättsperspektiv, jämställdhet och icke-diskriminering i allt som görs är mycket viktigt och 
något som lyfts i arbetet.  

 

Vi tycker att vi lyckas väl med detta i stadsdelen men ser också att det kontinuerligt finns nya 
utmaningar, behov av fördjupad   uppföljning. Och ibland nya sätt att gripa sig an problem. 
Det är också viktigt att Södermalm har en ekonomi i balans och ordning och reda i 
ekonomin. Det är en förutsättning för att kunna bedriva en bra välfärd.  

 

Några satsningar som vi är särskilt stolta över under 2019: 

- Trygghetssatsning på Medborgarplatsen och Björns trädgård 

- Att vi även börjar med feriearbete för ungdomar under höst- och jullov 

- Utveckling av aktiviteter för äldre 
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- Att vi börjat använda biokol i planteringar som fångar in koldixid 

- Hög andel ekologisk mat och det fortsatta arbetet med kemikaliefri förskola  

- Utökade städsinsatser i parker, längs strandpromenader och på badplatser.  

 

För att ytterligare lyfta klimatarbetet begärde vi en specifik lokal miljö- och klimatplan som 
togs fram under året. Det är för övrigt något som alla stadsdelar förväntas göra från och med 
i år - i syfte att framförallt få ner de utsläpp av koldioxid som varje stadsdel producerar.  Vi 
ser den lokala miljö- och klimatplanen för stadsdelen. som ett viktigt samlat dokument som 
behöver utvecklas framöver.  

 

Nämnas bör också den fina och välarbetade parkplan som tagits fram. Bakom den finns ett 
stort arbete där invånarna i stadsdelen har haft möjlighet att kunna komma med synpunkter 
på olika sätt under processen. Arbetssättet har tagit tid, men har verkligen gett utdelning.   

 

Vi vill också nämna ett uppdrag som vi gav i verksamhetsplanen om en analys av hur 
verksamheten med så kallat Peer Support och Personliga ombud fungerar ur ett 
brukarperspektiv. Insatserna riktar sig till personer med psykisk ohälsa på lite olika sätt och 
vi har fått en mycket gedigen rapport som bygger på intervjuer med de som berörs. Mycket 
värdefullt.  

 

Sammantaget är det mycket bra som sker i stadsdelen. Det finns naturligtvis områden som 
behöver förbättras och även områden där vi vill se ännu bättre utveckling framöver. Vi har 
redogjort för våra prioriteringar i budget och verksamhetsplan som vi antog på 
nämndsammanträdet i december.  
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Bilaga § 13 – särskilt uttalande majoriteten 
 

 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 
     

2020-02-20 
 
 

Ärende 13 
 

 
 

Christoffer Järkeborn, m.fl. M 
Anne-Lie Elfvén, L 
Anna-Klara Müntzing, MP 

       Lars Rottem Krangnes, C 
       Frida Bondesson, KD 
 
 

 

 

 

Särskilt uttalande  
 

 

Vi uppskattar förslaget om fler badbryggor längs Årstaviken. Från den grönblå majoriteten på 

Södermalm så vill vi se fler tillgängliga badplatser, fler badbryggor och fler solbryggor på Södermalm. 

Detta är ett långsiktigt arbete och ett arbete som kommer att få ske successivt. Vi är stolta över att det 

på Södermalm som är en innerstadsstadsel finns flera möjligheter till bad och rekreation. Den 

upprustning som bland annat gjorts av badet vid Tanto har varit mycket uppskattat bland människorna 

som bor och besöker Södermalm. Vi är positiva till att förvaltningen planerar upprustning av flera 

solbryggor under året. Vi anser dock som nämnts att det inte bör stanna vid det utan att vi också ska få  

se e fler solbryggor inom en snar framtid. 

 

Vi tycker att det vore utmärkt att göra något vettigt med den tidigare ”pirathamnen”. Gärna några fina 

bryggor och skapa möjlighet till sol och bad. Vi förstår att detta inte är möjligt att göra inom befintlig 

detaljplan eftersom den endast medger bryggor för angöring av oljetankbåtar. Vi kommer driva på för 

att få till en förändring här.  
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Bilaga § 14 – eget förslag majoriteten 
 

 
Södermalms stadsdelsnämnd 

     
2020-02-20 
 
Ärende 14 
 
Medborgarförslag om katter på 
äldreboenden 

 
 
Christoffer Järkeborn, m.fl. M 
Anne-Lie Elfvén, L 
Anna-Klara Müntzig, MP 

   Lars Rottem Krangnes, C 
   Frida Bondesson, KD 

 
 

Förslag till beslut 

 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

medborgarförslaget. 
 

2. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att vidare utreda frågan om katt på 

äldreboende. 
 

Frågan om katter på vård- och omsorgsboende är inte helt enkel. Det finns fördelar med katt på 

äldreboenden och att det skulle kunna bidra till att skapa glädje för de äldre. Det finns också 

frågor som inte är så enkla exempelvis när det gäller vårdhygien. Det saknas idag riktlinjer från 

Socialstyrelsen när det gäller katt på vård- och omsorgsboende. Det verkar idag finnas katt på 

vård- och omsorgsboenden i Sverige. Vi behöver mer underlag och en fördjupad analys kring 

denna fråga innan vi är redo att fatta beslut.  
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Bilaga § 16 – eget förslag (V) 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 

2020-02-20 

Ärende 16 

Remiss av motion om öronmärkning av  

markanvisningar till byggaktörer som  

bygger bostäder med överkomliga hyror 

 

Birgitta Sevefjord m.fl. V 

 

 

 

Förslag till beslut 

 

Stadsdelsnämnden föreslås besluta: 

 

1. Att tillstyrka motionen 

2. Att därutöver anföra följande: 

 

Stockholms stad lider av akut bostadsbrist, trots att byggtakten legat på historiskt höga nivåer 

under senare år. Framförallt saknas hyresrätter med hyror som även en timvikarie inom 

omsorgen, en busschaufför eller en ensamstående förskollärare har råd att betala. Det är också 

av mycket stor vikt att pressa hyresnivåerna i bostäder för personer med funktionsnedsättning, 

en grupp som har väldigt låga inkomster. Höga kostnader för att bygga gruppbostäder oavsett 

upplåtelseform påverkar även stadens ekonomi i negativ riktning. Det är därför av yttersta 

vikt att stadens markpolitik syftar till att upprätthålla en hög takt av byggandet av framförallt 

hyresrätter och till att öka andelen bostäder med överkomliga hyror. Staden måste också 

pröva nya och innovativa sätt att pressa hyrorna i nyproduktionen och säkerställa att sänkta 

produktionskostnader också kommer hyresgästerna till del i form av lägre hyra.   

 

Det har nu beslutats om nya statliga investeringsstöd, men staden själv kan också via 

markanvisningar styra så att fler nya hyresrätter byggs med relativt lägre hyra än dagens 

nyproduktionshyror.  Om staden kräver att projekt ska leva upp till villkoren för statligt 

investeringsstöd samt att hyran i dessa projekt ska sättas enligt reglerna om presumtionshyra i 

55 c § i hyreslagen (12 kap. jordabalken) kan hyran förhandlas med Hyresgästföreningen 

utifrån nyproduktionskalkyl snarare än bruksvärde. Det skulle göra att pressade produktions-

kostnader och investeringsstöd kommer hyresgästerna till del i form av lägre hyra än vad som 

annars hade varit fallet. Om de föreslagna förändringarna i det statliga investeringsstödet 

skulle träda i kraft skulle ett sådant förfaringssätt även bidra till fler bostäder för unga vuxna 

och personer med en särskilt utsatt situation på bostadsmarknaden på Södermalm liksom i 

övriga staden. Vi ser det därför som viktigt att även stadsdelsnämnden tillstyrker motionen. 
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Bilaga § 17 – särskilt uttalande (V) 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 

2020-02-20 

Ärende 17 

Remiss av Stockholms stads strategi 2019–2022  

för att minska risken för att barn, unga  

och unga vuxna dras in i kriminalitet 

 

Birgitta Sevefjord m.fl. V 

 

 

 

Särskilt uttalande 

 

Vi ställer oss bakom detta särskilda uttalande från Vänsterpartiet och Socialdemokraterna:   

 

Vi ser mycket positivt på majoritetens vilja att prata mer förbyggande arbete för stadens barn 

och unga och förstärkt samverkan, men ställer oss frågande till hur strategin ska kunna 

efterlevas utan målsättningar och tillkomna resurser och en redan allt för ansträngd budget i 

stadsdelarna. Strategin skulle behöva omarbetas så att mål kan tillföras och nämnders 

ansvarsfördelning tydliggöras.    

 

Det övergripande målet för strategin är att alla pojkar och flickor, unga män och kvinnor ska 

ges jämlika förutsättningar för en god framtid utan våld och kriminalitet. Värt att nämna i 

sammanhanget är att strategin i huvudsak behandlar kriminalitet medan det faktum att vuxnas 

våld mot barn torde vara ett mycket mer vanligt förekommande problem (44 % av barnen i 

Sverige uppges ha varit utsatta för våld av en vuxen någon gång) än kriminalitet. Samtidigt 

som våld mot barn är en avgörande faktor varför man som ung dras in i kriminella nätverk. 

Stadens barn och ungdomsvård hade förra året över 28 000 anmälningar om barn som 

misstänks fara illa att hantera, jämfört med ca 17 000 2014. Ca 56 % av dessa anmälningar 

utreddes förra året varav över 16 000 barn i Stockholm omfattades av en barnavårdsutredning 

där socialtjänsten bedömde att oron behövde utredas vidare. Skillnaderna mellan stadsdelarna 

är stora men resurserna inom myndighetsutövningen är idag mer än ansträngda. De relevanta 

arbetssätt och metoder som staden redan idag arbetar med behöver mer resurser för att inte 

bara förbli goda intentioner i strategin. En del finansieras idag av den sociala 

investeringsfonden, som nu behöver permanentas. Kön till föräldrautbildningen behöver 

minska och resurserna till de sociala insatsgrupperna behöver öka.  

 

Om målet med strategin ska uppnås behövs inte enbart rapporter till kommunfullmäktige utan 

snarare en politik som tar ojämlikheterna i Stockholm på allvar. Bostadssituationen, 

tillgången till arbete, förskola, en bra skolgång och en meningsfull fritid ligger enligt 

forskning till stor grund för barn och ungas möjlighet till en fullgod framtid och där saknar vi 

ambitioner från majoriteten. Den politik som förs med borttagande av mål om att öka 

inskrivningsgrad i förskolan, nedskärningar, ombildningar, underskott i stadsdelsnämnderna, 

indragna timmar på kulturskolan och besparingar på fritidsverksamheten är kontraproduktivt 

till den nu framtagna strategin.   
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Strategin uppmanar socialtjänsten att t.ex. använda sig av polisförhör mer för barn och unga 

som inte är straffmyndiga och att allvarssamtal ska hållas med unga inom 48 timmar när de 

misstänks för brott, något som idag redan används när socialtjänsten bedömer det nödvändigt. 

Bedömningen om eventuella polisutredningar för icke straffmyndiga barn är en fråga för 

professionen och ej för politiken. Allvarssamtalen innebär dessutom att resurser tas i anspråk i 

den redan ansträngda barn och ungdomsvården vilket gör det särskilt olyckligt att inte 

ytterligare resurser tillförs. Det är inte realistiskt att ge socialtjänsten utökat uppdrag utan att 

tillföra utökade resurser. Den rödgrönrosa majoriteten la mycket vikt och resurser vid att 

förbättra arbetsvillkoren för socialsekreterare under förra mandatperioden vilket gav goda 

resultat, något vi ser riskerar att förstöras nu med en alltmer ansträngd budget. Vi anser att 

politiken ska ge rätt förutsättningar till professionerna som berörs av strategin för att de ska 

kunna utföra sitt uppdrag och lämna det sociala arbetet med dess bedömningar åt de som kan.  

 

Det är hög tid att satsa på det socialt förebyggande arbetet och prioritera stärkta resurser 

framför skattesänkningar för att fånga upp unga i riskzonen. Vi anser att staden ska ha en 

sammanhållen politik för att minska ojämlikheten vilket också stoppar kriminellt inflöde. 

Annars kommer inte en strategi som denna göra varken till eller från utan snarare bli en 

pappersprodukt som styr resurserna bort från de som behöver de områden som behöver det 

mest. 

Sida 47 (52)



Bilaga § 18 – eget förslag (S) 

 

 

2020-02-20 

Ärende 18 

Svar på remiss om Objekt- och 

anhöriganställningar inom ledsagar- och 

avlösarservice - En modell för att begränsa 

möjligheterna till att ha anhöriga som anställda. 

 

Anders Göransson m.fl. S 

 

Förslag till beslut 

 

Gärna riktlinjer och kontroll men inga begränsningar för begränsningens skull. 

 

Inom alla områden där utförare gör insatser för enskilda brukare som av olika skäl 

behöver hjälp finns fler faktorer att ta hänsyn till, som t.ex. att insatserna ska 

göras professionellt, säkert och med respekt för brukaren. Brukaren ska också ha 

rimliga möjligheter att kunna välja hur och av vem som insatsen utförs. 

 

En tidigare inom socialförvaltningen genomförd utredning visade brister gällande 

insyn, dokumentation, uppföljning och möjligheter att framföra klagomål i 

ärenden där anhöriga var anställda. 

 

Som en följd av denna utredning fick socialförvaltningen i uppdrag att ta fram en 

modell för att begränsa möjligheterna till anhörig- och objektanställningar inom 

ledsagar- och avlösarservice inom stöd och service till personer med 

funktionsnedsättning. 

 

Vi ifrågasätter inte behovet av att komma tillrätta med de problem som 

observerats men kan beklaga att lösningen enbart inriktats på att hitta metoder för 

att begränsa möjligheten för anhöriga att utföra tjänsten i stället för att se över hur 

man skulle kunna se över förutsättningarna för förvaltningens kontroller och för 

de anhöriga att leva upp till kraven. 

 

Redan i föreliggande remiss understryks vilka svårigheter som skulle uppstå om 

inte anhöriga kunde ställa upp för de insatser som behövs och stadsdelsnämndens 

råd för funktionshinderfrågor lyfter fram och betonar några av dem, väl värda att 

beakta. Rådet landar också i att det borde kunna gå att kvalitetssäkra insatserna 

även om de utförs av närstående, som anhöriga eller vänner. 

 

Det är lite svårt att inte dra paralleller till hur vi människor vanligen agerar i olika 

situationer där det behövs insatser av kanske framför allt mindre omfattning. Vi 

ser oss om i vår närhet och plockar in barn, syskon, vänner etc. Det kanske skulle 

kunna finnas anledning att se över dessa snabbrekryteringar också, men de lär 

sannolikt fortsätta och fungerar oftast bra även om det kanske inte är ett helt 
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rättvist system. Inom service till personer med funktionshinderfrågor kan anhöriga 

och vänner kanske ibland vara den enda lösningen för en väl fungerande insats 

som både är kontinuerlig och flexibel och just där väljer förvaltningen att föreslå 

restriktioner! 

 

Behovet av att möjliggöra och vid behov genomföra utbildningsinsatser för 

anhöriga/närstående oavsett var och med vad de arbetar är dock påkallat. Inte 

minst vad gäller insatser inom LSS och SOL där det för alla inblandade är viktigt 

att understryka att de tjänster som utförs inte kan överlämnas till ”vem som helst” 

att utföra ”hur som helst”. 
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Bilaga § 18 - särskilt uttalande majoriteten 

 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 
     

2020-02-20 
 
 

Ärende 18 
 

 
 

Christoffer Järkeborn, m.fl. M 
Anne-Lie Elfvén, L 
Anna-Klara Müntzing, MP 

       Lars Rottem Krangnes, C 
       Frida Bondesson, KD 
 
 

 

 

 

Särskilt uttalande  
 

 

Att insatser sker på bästa möjliga sätt är väldigt viktigt för den som är i behov av dem. Det är väldigt 

angelägen att en uppstyrning av regelverket som ska vara tillgodo för den enskilde inte riskerar att 

drabba den enskilde på nya sätt. Vi vill därför uppmana staden att noga se över de synpunkter som 

kommit in från lokala och centrala råd för funktionshinderfrågor och vid behov ha ytterligare dialog 

med dem, brukare och anhöriga som berörs innan man slutgiltigt utformar en modell.  Vi instämmer 

t.ex. i viktiga synpunkter som lyfts från rådet för funktionshinderfrågor på Södermalm som berör 

vikten av att det praktiskt ska fungera i vardagen och kännas bra för den som berörs. De lyfter också 

vikten av att kunna göra kvalitetssäkring när anhöriga anställs, vilket är väldigt viktigt oavsett i vilken 

utsträckning det sker.   
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Bilaga § 18 – särskilt uttalande (V) 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 

2020-02-20 

Ärende 18 

Remiss av Objekt- och anhöriganställningar 

 inom ledsagar- och avlösarservice 

 

Birgitta Sevefjord m.fl. V 

 

 

 

Särskilt uttalande 

 

Vänsterpartiet delar förvaltningens analys och anser även att det är viktigt att lyssna på dem 

ärendet berör. Rådet för funktionshinderfrågor på Södermalm har på sitt möte den 11 februari 

lyft att det i många fall är svårt att anställa någon annan än en anhörig eller vän. Främsta 

anledningen till detta är att det rör sig om en anställning på några få timmar. Det finns brukare 

som har ett beslut om ledsagar- och avlösarservice som inte kan verkställas eftersom de inte 

hittar någon att anställa. Vi håller också med rådet om att kontinuitet är en viktig aspekt. 
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Bilaga § 20 – särskilt uttalande (S) 

 

2020-02-20 

Ärende 20 

Remiss av departementspromemoria Språkplikt - 

Deltagande i grundutbildning i svenska för rätt 

till försörjningsstöd 

 

Anders Göransson m.fl. S 

 

Särskilt uttalande 

Det är med stor oro som vi ser en utveckling där basala och fundamentala delar av 

välfärdssamhället kopplas till olika prestationer, som ska bedömas av enskilda 

tjänstepersoner. 

 

Få saker är viktigare för integrationen än att inflyttade uppmuntras att så snabbt 

som möjligt tillägna sig det svenska språket. För oss är det dock inte uppenbart att 

hot om indraget försörjningsstöd i alla lägen är en effektiv metod att uppnå detta. 

 

Regeringen lovar att man inte kommer att detaljstyra hur kraven kommer att se ut. 

Konsekvensen blir att man överlåter åt enskilda handläggare att bedöma enligt sin 

egen uppfattning. För den som nekas försörjningsstöd kan detta innebära 

katastrofala följder som bostadslöshet, hemlöshet och psykisk ohälsa.  
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